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آغاز کاهش صادرات نفت اوپک
شرکت رصد نفتکش پترولجستیک اعلام کرد صادرات نفت اوپک از ابتدای 
ماه میلادی جاری تا به حال، کاهش قابل ملاحظه ای پیدا کرده است که نشان 
می دهد اعضای این گروه به کاهش تولیدی که تحت توافق اوپک پلاس تصویب 
شد، عمل می کنند.به گزارش ایسنا، اوپک پلاس که شامل کشورهای عضو اوپک 
و متحدانشان نظیر روسیه است، به دلیل نگرانی فزاینده از وقوع رکود اقتصادی 
و کاهش تقاضا برای ســوخت، هدف تولید نفت خــود را از نوامبر به میزان دو 
میلیون بشــکه در روز معادل حدود دو درصد از تولید جهان کاهش داده است.
این دیدگاه پترولجستیک، ارزیابی اولیه از میزان کاهش تولیدی است که اوپک 
بر اساس توافق اوپک پلاس، انجام می دهد.دانیل گربر، مدیرعامل پترولجستیک 
بــه رویترز گفت: صادرات نفت اوپک در نیمه اول نوامبر به میزان قابل توجهی 
کمتر بود. انتظار داریم این روند تا پایان ماه بهبود پیدا کند اما حجم صادرات این 
گروه در مقایسه با اوجی که اکتبر داشت، کمتر خواهد بود. انتظار داریم صادرات 
اوپک در نوامبر، حداکثر یک میلیون بشــکه در روز کاهش پیدا کند که نشان 
می دهد کاهش تولید اوپک پلاس، طبق توافق صورت گرفته است.مقر اوپک در 
وین درباره این گزارش اظهارنظر نکرد.سهم اوپک از کاهش تولید تصویب شده، 
۱.۲۷ میلیون بشکه در روز است؛ بنابراین کاهش یک میلیون بشکه ای صادرات، 
نشــان می دهد که بخش قابل توجهی از کاهش توافق شده در عرضه جهانی، 
انجام شــده است.پترولجستیک یکی از شرکتهایی است که عرضه نفت توسط 
اوپک و تولیدکنندگان دیگر در بازار جهانی را با رصد نفتکش و روشهای دیگر، 
دنبال می کند.اوپک قرار است گزارش ماهانه بعدی خود را ۱۳ دسامبر منتشر 
کند که در این گزارش آمار نوامبر ارائه می شــود.تولیدکنندگان اوپک پلاس از 
ابتدای سال میلادی جاری سرگرم افزایش تدریجی تولیدشان برای خاتمه دادن 
به محدودیت عرضه ای بودند که از ســال ۲۰۲۰ به اجرا گذاشتند اما از اکتبر، 
روندشان را معکوس کرده و تولیدشان را کاهش دادند.بر اساس گزارش رویترز، 
هیثم الغیص، دبیرکل اوپک روز چهارشنبه اظهار کرد: این سازمان آماده است 
برای منفعت بازارهای نفت مداخله کنــد. اوپک آگاه و محتاط بوده و تحولات 

اقتصادی جهان را زیر نظر دارد.

بازگشت نفت به مسیر افزایش قیمت
قیمت نفــت روز جمعه در پی افت ارزش دلار آمریکا، بهبود یافت اما تحت 
تاثیر نگرانی ها نســبت به ضعیف شــدن تقاضای چین برای سوخت و افزایش 
بیشــتر نرخ بهره در آمریکا، در مســیر ثبت رشد هفتگی قرار گرفت.به گزارش 
ایســنا، بهای معاملات نفت برنت با ۶۴ سنت معادل ۰.۷ درصد افزایش، به ۹۰ 
دلار و ۴۲ سنت در هر بشکه رسید اما از رکورد اندک ۸۹ دلار و ۵۳ سنت که 
روز گذشته به آن سقوط کرده بود و پایین ترین قیمت چهار هفته اخیر وجود، 
فاصله زیادی ندارد. بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت آمریکا با ۷۵ سنت 
معادل ۰.۹ درصد افزایش، به ۸۲ دلار و ۳۹ سنت در هر بشکه رسید که نزدیک 
به پایین ترین رکورد شش هفته گذشته است.معاملات نفت برنت شب گذشته با 
سه دلار و هشت سنت کاهش و وست تگزاس اینترمدیت با سه دلار و ۹۵ سنت 
کاهش، بسته شده بود. شاخص نفت آمریکا از ابتدای هفته جاری تاکنون بیش 
از هفت درصد و نفت برنت حدود شش درصد کاهش داشته است. شاخص دلار 
آمریکا روز جمعه کاهش یافــت و نفت را برای خریداران غیرآمریکایی ارزان تر 
کرد.تحلیلگران اظهار کردند: نگرانی ها نسبت به احتمال اعلام قرنطینه در چین 
برای مقابله با موج شیوع بیماری کووید و نگرانی ها نسبت به افزایش بیشتر نرخ 
بهره در آمریکا و کشیده شــدن اقتصاد این کشور به رکود، بازار را در وضعیت 
ناخوشایندی قرار داده است.کمیسیون ملی بهداشت چین روز جمعه اعلام کرد: 
چین که بزرگترین واردکننده نفت در جهان اســت، ۱۷ نوامبر ۲۵ هزار و ۳۵۳ 
مورد جدید ابتلا به کوویــد را گزارش کرد که بالاتر از ۲۳ هزار و ۲۷۶ موردی 
بود که یک روز قبل، اعلام شــده بود.بر اساس گزارش رویترز، با وجود نزدیک 
شدن به زمان اجرای تحریم اتحادیه اروپا علیه نفت روسیه و کاهش تولید اوپک 

پلاس، بازار نفت هفته جاری به نگرانی های رکود متمرکز ماند.

عرضه زعفران ایران به نام زعفران اسپانیا 
در کشورهای جهان

پنجمین جشنواره استانی زعفران شهرستان بهاباد با حضور مسئولان استانی 
و شهرســتانی و تولیدکنندگان این محصول در ســالن مجتمع فرهنگی هنری 
ملاعبدالله بهابادی بهاباد یزد برگزار شد. »عباس حاجی حسینی« معاون بهبود 
تولیدات گیاهی ســازمان جهاد کشاورزی اســتان یزد در این جشنواره با بیان 
اینکه با اســتفاده بهینه از منابع طبیعی و افزایش دانش کشاورزان، دستیابی به 
توسعه پایدار در این بخش امکان پذیر است، گفت: در حال حاضر آنچه در بخش 
کشاورزی مهم است، استفاده بهینه از منابع خدادادی است.به گزارش ایسنا، وی 
با تاکید بر افزایش دانش علمی کشــاورزان، خاطرنشان کرد: منطقه بهاباد یزد 
دارای ظرفیت بسیار بالایی برای کشت زعفران است که کشاورزان این منطقه می 
توانند با استفاده از روش های بهینه به تولید انبوه زعفران در این منطقه بپردازند.

معاون جهاد کشاورزی استان با اشاره به اینکه سطح زیر کشت زعفران در استان 
۷۳۴ هکتار اســت، گفت: شهرستان بهاباد بیشترین سطح زیر کشت زعفران با 
۳۵۰ هکتار دارد که پیش بینی می شــود از هر هکتار دو تن زعفران کشــاورزان 
بهابادی از مزارع خود برداشت کنند.وی با بیان این که عملکرد محصول زعفران 
در بهاباد ۴.۵ کیلوگرم در هکتار اســت، افزود: ثبت برند زعفران مهمترین هدف 
برگزاری این جشنواره است و از دیگر اهداف آن ترویج جایگزینی کشت زعفران 
به عنوان محصول کم آب و نیز ارتقای ســطح کیفی و کمی زعفران روستای از 
آن اســت.حاجی حسینی ادامه داد: کشت گیاهان کم آبخواه و سازگار با شرایط 
شوری آب و زمین و درآمد ارزی از محل صادرات این گیاهان، دو رویکرد اساسی 
این ســازمان است.وی با بیان این که شــبکه تعاونی روستائی بازوئی قوی برای 
کشاورزان است، افزود: بحث آموزش به متولیان کشاورزی در این شهرستان در 
اولویت اول ما قرار دارد و آموزش نقش مهمی در توجه محصول کشاورزان دارد 
که باید اجرا شــود.معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی استان 
خاطرنشان کرد: سازمان جهاد کشاورزی استان یزد با وجود کمبود آب مورد نیاز، 
در زمینه کشــت محصولات کشاورزی تدابیری جدید اندیشیده است. »علیرضا 
تیموری« فرمانداربهاباد نیز در این جشنواره ضمن معرفی ظرفیتها و جاذبه های 
گردشگری بهاباد، گفت: زعفران بهاباد یکی از مرغوب ترین و باکیفیت ترین نوع 
زعفران در کشــور به حساب می آید لذا باید یک برندی برای این محصول تهیه 
شــود تا در بازار شهرت جهانی داشته باشــد.وی با بیان این که کیفیت زعفران 
تولیدی بهاباد در کشــور حرف اول را می زند و این شهرســتان در میزان تولید 
زعفران نیز در اســتان پیشــرو اســت، افزود: آنچه زعفران بهاباد را در گمنامی 
نگه داشــته و کمتر کسی گمان می برد که بهاباد در دل کویر یزد مرغوب  ترین 
زعفران را دارد، عدم  فراوری این محصول، نبود برند مناسب و اطلاع رسانی ناکافی 
در این زمینه اســت.فرماندار در این  باره گفت: متأســفانه به  دلیل نبود کارخانه 
بســته بندی و فراوری محصول زعفران در این شهرستان، این محصول به کشور 
اسپانیا صادر می شود و در دیگر کشورهای جهان به نام زعفران اسپانیا به فروش 
می رســد.وی اظهار کرد: زعفران بهاباد به  دلیل خاک، آب و نور مناسب، بهترین 
نوع زعفران دنیاســت اما متأسفانه کشــاورزان به محض این که محصولشان را 
برداشــت می کنند به سراغ دلالان در استان های دیگر کشور می روند و با قیمت 
بســیار پایین زعفران شان را می فروشند.تیموری هدف از برگزاری این جشنواره 
را آشــنایی با عرضه و روش های جمع آوری و فرآوری زعفران، استفاده بهتر از 
این محصول، تبیین خواص آن و آموزش روش های بسته بندی و عرضه زعفران 
به صورت مکانیزه و بهداشــتی ذکر کرد.وی یادآور شــد: بهبود کیفیت و حفظ 
جایگاه زعفران ایران در جهان و انتقال دانش علمی زعفران و ثبت برند زعفران 
به نام بهاباد از دیگر اهداف برگزاری جشــنواره طلای ســرخ است. »علی اکبر 
رحمتیان« مدیرجهاد کشــاورزی بهاباد هم در این جشنواره با اشاره به این که 
برگزاری جشــنواره طلای سرخ نقطه عطفی در اقتصاد و وضعیت زعفران بهاباد 
اســت، یادآور شد: نام زعفران با نام بهاباد عجین شــده و در همه جا زعفران با 
کیفیت را با نام بهاباد می شناسند.وی با اشاره به این که زعفران یکی از تولیدات 
استراتژیک این شهرستان است، افزود: از سالهای بسیار دور در زندگی و معیشت 
مردم این منطقه این محصول نقش بسزایی داشته است.وی با بیان این که این 
محصول درآمد خوبی هم می تواند داشته باشد، گفت: اگر با استفاده از روش های 
علمی، زمین مناســب و منطقه ای که آب هوای مناســب برای کاشت زعفران 
باشد انتخاب شود و نسبت به نوع کشت، داشت و برداشت آن خوب عمل کنیم 
می توانیم درآمد بالایی از این محصول داشته باشیم.رحمتیان برگزاری تورهای 
ویژه برداشت زعفران، بازدید از مزارع هم چنین برگزاری نمایشگاه از فرآورده  های 
زعفران مانند تهیه مربا و صنایع بسته بندی این محصول را از برنامه  های جانبی 
این جشنواره برشمرد و مشارکت همگان در شناساندن زعفران مرغوب بهاباد به 

مشتریان داخلی و خارجی را خواستار شد.

بازار انرژی 

خبر

در آستانه سالروز تصویب قانون کار، از گوشه و کنار به 
گوش می رســد که عده ای مجددا به فکر منطقه ای کردنِ 
مزد افتاده اند! سال گذشته نیز، درست همین روزها، طرحی 
در مجلــس برای الحاق یک تبصره به ماده ۴۱ قانون کار و 
توافقی شدن مزد در روستاها مطرح شد که البته با اعتراض 
گســترده فعالان کارگری، کنار گذاشــته شد. البته تلاش 
برای اصلاح قانون کار، دیگر چیز جدیدی نیست؛ تقریبا هر 
چند ماه یکبار به بهانه های مختلف، صدایِ دلسوزان برای 
اصــلاح قانون کار به گوش می رســد! افرادی که معتقدند 
برای رشــد تولید و کاهش نرخ بیکاری باید بر ســرِ ناتوانِ 
کارگران کوفت و پیکرِ بی جان قانون کار را نشانه گرفت! در 
همین رابطه و به بهانه ۲۹ آبان ماه، سالروز تصویب قانون 
کار،خبرنگار ایلنا با علی خدایی )عضو کارگری شورایعالی 
کار و نماینده ارشد کارگران در مذاکرات مزدی( گفت وگو 

کرده است که مشروح آن در ادامه می آید: 
تقریبا همــه فعالان کارگری روی این موضوع که 
ضمانت اجرایی قانون کار طی ســال ها با مصوبات و 
آیین نامه ها و دستورالعمل ها از بین رفته، اتفاق نظر 
دارند. برای برگرداندنِ ضمانت اجرایی قانون کار از 
کجا باید شروع کرد؟ چه کســانی باید قدم اول را 

بردارند؟ 
متأسفانه بعد از تصویب قانون کار، اولین ضربه از ناحیه 
ماده ۷ به قانون کار وارد شــد. این ضربه کاری ترین ضربه 
بود و بیشــترین خسارت را به کارگران وارد کرد. به اعتقاد 
من، ابهامی که در ماده ۷ قانون کار وجود داشت، یک ابهام 
آگاهانه بود که بعدتر در اوایل دهه ۷۰ از آن سوءاســتفاده 
شد و با ارائه تفسیر متفاوت از این ابهام، عملا قراردادهای 
موقــت رواج یافت و روز به روز امنیت شــغلی کارگران از 
بین رفت. با از دســت رفتن امنیت شــغلی، ما با کارگرانِ 
بی دفاعی مواجه شــدیم که آن ها امروز حتی توان دفاع از 
ابتدایی ترین حقوق خود را هم ندارند. همچنین با از دست 
رفتنِ امنیتِ شغلی، باقی مواد قانون کار هم اعتبار و ارزش 
خود را از دســت دادند. به همین دلیل معتقدم رسیدگی 
به موضوع امنیتِ شغلیِ کارگران مهم ترین مسئله است و 
باید از این نقطه آغاز کنیم. موضوعی که سالهاست فعالان 
کارگری روی آن کار می کنند. در همین راســتا، آیین نامه 
تبصره یک ماده ۷ قانون کار، که حدود ۲۶ ســال مسکوت 

مانده بود، در سال ۹۶ تصویب شد. 
ایــن آیین نامه بالاخره حداکثر مدت بــرای کارهای با 
جنبه غیر مســتمر را تعیین کرد. در مورد بند دو تبصره ۷ 
نیز که مفهوم مخالف از آن ســبب رواج قراردادهای موقت 
کار شــد، قضیه ادامه دارد. بارهــا کمیته های مختلف در 
دوره های مختلف برای پیگیریِ این موضوع تشــکیل شده 
و من معتقدم یک خواســته جمعی باید شــکل بگیرد. در 
دوره وزارت آقای عبدالملکی هــم کمیته ای تحت عنوان 
کمیته امنیت شغلی تشکیل شــد اما این کمیته هنوز به 
جای مشخصی نرسیده اســت. تاکید می کنم، برای اینکه 
بتوانیم قانون کار را دوباره احیا کنیم و قدرت اجرایی را به 
آن برگردانیم، مهم ترین کار برگرداندنِ امنیت شغلی است. 
امنیت شغلی با حذف دادنامه ۱۷۹ قابل برگشت 

است یا با اصلاح قانون کار؟ 
ببینید، دادنامه ۱۷۹ به ماجرای امنیت شغلی رسمیت 
داده اســت. به نظر من هر دو مسیر قابلیت پیگیری دارد؛ 
یعنی هم با حذف دادنامه ۱۷۹ و هم با تفســیر درست از 

تبصــره دو ماده ۷ و تعریف مدل جدید از آن، می توانیم از 
این مشکل بیرون بیاییم. تشکل های کارگری نیز این موارد 
را به صورت هدفمند دنبال می کنند، البته شاید این تلاش 
در بیرون مشهود نباشد اما این مسائل را پیگیری می کنیم. 
در واقع گروهی مسئله دادنامه ۱۷۹ را پیگیری می کنند و 
گروهی دیگر، که من جزو آن ها هستم، به دنبال اصلاحات 

اساسی ماده ۷ هستیم. 
برخی از فعــالان کارگری اصــلاح قانون کار را 
به شــرطِ حمایتی تر کردن آن، یعنی تغییر به نفع 
کارگران، می پذیرند. غیر از تبصره دو ماده ۷ قانون 
کار، مواد دیگری هســت که بتوانیم با اصلاح آن ها، 

ضمانت اجرای قانون کار را بالا ببریم؟ 
اگر بتوانیم اصل موضوع قانون کار را حل کنیم، مشکلاتِ 
دیگر حل شدنی است. یعنی اول همه باید بپذیرند که اصل 
قانون کار، حمایت از کارگر اســت نــه تنظیم بازار کار. ما 
قوانیــن متعددی در حوزه صنعت و غیــره داریم و قانون 
کار صرفا برای حمایت از کارگران است، اما متاسفانه چون 
چنین تفکری وجود ندارد، ما با هر آیین نامه و هر روشــی 
هم که جلو برویم به مشــکل می خوریم. ضمن اینکه مواد 
متعددی از قانون کار مســکوت مانده است؛ به طور مثال، 
مــاده۲۷ که مهم ترین عامل دفاع از منافع کارگر در مقابل 
اخراج است، به دلیل قراردادهای موقت دیگر کارایی لازم 
را ندارد. من شخصا نظرم این است که در بحث قانون کار، 
به غیر از مســائل جدید، هیچ مشکلی با قانون کار نداریم 
و فقط با اجرای قانون کار اســت که می توانیم مشــکلات 
را حل کنیم. البته با توجه به مشــاغل نوینِ ایجاد شده و 
پیشــرفت تکنولوژی و تغییر بازار کار ما مکلف هستیم که 
برای شــرایط جدید هم پیش بینی هایی در قانون داشته 
باشــیم که اســم این تکمیل کردن قانون است نه اصلاح. 
من کماکان به فکر اصلاح قانون کار نیســتم بلکه به فکر 

اجرای آن هستم. 
کســانی که روی اصلاح قانون کار تاکید دارند و 
معتقدند قانون کار فعلی منافع کارفرمایان را هدف 

گرفتــه، دقیقا به دنبال چه هســتند؟ آن ها همین 
ویترینی که از قانون کار مانده را هم قبول ندارند و 

از آن نگران هستند. 
مــن معتقدم طرف مقابلِ ما بهتر می داند که این قانون 
برای ما کارایی ندارد، اما حتما به صورت هدفمند به دنبال 
سرگرم کردن ما برای حفظ دســتاوردهای گذشته است. 
موضوع این است که روی کاغذ حق و حقوقی به رسمیت 
شــناخته شــده و فعالان کارگری به دنبال اجرایی کردن 
آن هستند. اما طرف مقابل، کاملا هوشیارانه و زیرکانه هر 
دفعه بنا دارد چیزی را مطرح کند تا کارگران به جای اینکه 
به دنبال پیگیریِ حق و حقوق خود باشــند، به فکر حفظ 
همان باقیمانده ها باشند. تاکید می کنم که آن ها به صورت 
هدفمند ما را ســرگرم می کنند. به اعتقاد من برای برون 
رفت از این شرایط، کارگران باید هدفمند ومشخص راجع 
به حقوق خود مطالبه جدی داشــته باشد و جدی مقابل 
این افراد بایســتند. اتاق بازرگانی و شــورای گفتگو به چه 
حقی به مسائل مشاغل ســخت و زیان آور ورود می کنند؟ 
آن هــا به چه حقی راجع به مســائل مختلفِ کارگری نظر 
می دهند؟ البته نظر دادن برای همه آزاد اســت، اما نظری 
کــه با حضور دولت رســمیت پیدا می کنــد و به مجلس 
می رود و ســاعت ها وقت مجلســی ها را می گیرد و باعث 
می شــود فعالان کارگری ســاعت ها و ماه ها در راه روهای 
مجلس به دنبال لغو آن باشــند، چیزی فراتر از نظر است.  
همانطــور که گفتم باید هدفمندتر جلــو برویم و اگر اتاق 
بازگانی و شــورای گفتگو به رویه خود ادامه بدهند، حتما 
با هجمه مســتقیم ما مواجه خواهند شــد. قرار نیست هر 
کس در گوشــه ای برای ما دردسر درست کند. مدتهاست 
اتاق بازرگانی برای آزار کارگران هزینه می کند و طرح های 
مختلف را از مجاری مختلف به مجلس می فرستد و فعالان 
کارگری هم مجبورند دائم رصد کنند و حواسشان باشد که 

چه توطئه ای برای کارگران دیده اند! 
در مورد ماده ۴۱ قانون کار بگویید؟ چقدر از این 
ماده، که یکی از مهم ترین مواد برای کارگران است، 

اجرایی می شود؟ 
خــارج از هر گونه تعارف، بایــد بگویم که قانون کار ما 
یکی از مترقی ترین قوانین کار در دنیاســت. بند دوم ماده 
۴۱ قانون کار که به موضوع معیشــت پرداخته یک بحث 
اســتاندارد و بین المللی است. یعنی اگر امروز نحوه تعیین 
دستمزد را در دنیا بررسی کنیم به آیتم های مختلف اشاره 
شده که یکی نرخ تورم است و دیگری همین سبد معیشت 
که عناوینی مثل قدرت خرید و یا هزینه های زندگی و غیره 
هم بــه آن می دهند. البته در برخی از کشــورها نیز توان 
اقتصادی و توان پرداخت کارفرما یا میانگین سطح عمومی 
دســتمزدها را هم ملاک قرار می دهند اما پرتکرارترین ها، 
همین دو مولفه ای اســت که ما داریــم؛ یعنی نرخ تورم و 
هزینه های زندگی.ســال ها از بحث هزینه های زندگی در 
تعیین حداقل دستمزد غفلت شده و این باعث ایجاد خلایی 
شده است.  اگرچه در سالهای اخیر روی بند دوم ماده ۴۱ 
و نرخ سبد معیشــت تمرکز بیشتری شده اما واقعیت این 
اســت که با توجه به شــرایط اقتصادی باز هم ما موفق به 
پر کردن این خلاء نشــدیم. یعنی هر چه دستمزد را بالاتر 
از نــرخ تورم افزایش می دهیم کــه بتوانیم این خلاء را پر 
کنیم باز هم با فشــارهای اقتصادی، این افزایش دستمزد 
بی اثــر می شــود. یک عده هــم از این وضعیت اســتفاده 
می کننــد و دلیل این تورم را افزایش دســتمزد می دانند. 
یکی از بی شــرمانه ترین نظریه های به اصطلاح کارشناسی 
همین اســت که تاثیر حذف نرخ ارز ترجیحی و استفاده از 
تکنولوژی های از رده خارج و تحریم را در افزایش نرخ تورم 
نبینیم و در عوض عامل تورم را صرفا دســتمزد کارگران 
بدانیم! معتقدم نگاه ها باید تغییر کند. ماده ۴۱ هیچ نقضی 

ندارد بلکه باید به سمت اجرای کامل آن برویم. 
به عنوان سوال آخر، در مورد فصل ششم قانون 
کار و تشکل های کارگری بگویید. در قانون کار چه 
کارگری وجود  فعالیت تشکل های  برای  محدودیتی 

دارد؟ 
در بحث تشکل ها مشکل قانون کار نیست. اگر دوستان 
مدعی هســتند که در قانون کار یا قانون های مختلف، به 
شوراهای اسلامی کار اختیارات ویژه ای داده شده که باقی 
تشکل ها این اختیارات را ندارند یا کمتر است، باید بگویم 
که این موضوع به قانون اساسی برمی گردد. یعنی تشکیل 
شوراها به قانون کار ارتباطی ندارد و اگر بنا باشد اصلاحی 
صــورت بگیرد باید در قانون اساســی صــورت بگیرد. اما 
سه گانه بودن تشکل در فصل ششم، عملا در جایی مانع از 
اتحاد تشکل ها شده که باید فکری به حال آن کرد. موضوع 
بعدی در فصل ششــم به غیر از بخش اتحاد تشکل ها این 
اســت که به گروه های کارگری چند گانگی و در مقابل به 
گروه های کارفرمایی یگانگی داده شده است. در واقع گروه 
کارفرمایــی صرفا انجمن صنفــی کارفرمایی دارد اما برای 
گروه کارگری امکان تشکیل سه تشکل دیده شده که این 
به نظر من نیاز به اصــلاح دارد. موضوع بعدی محدودیتِ 

فعالیتِ سه تشکل به صورت همزمان در کارگاه است.
 درحالیکــه این مغایر بــا عرف بین المللی اســت؛ ما 
می توانیم هر سه تشکل را به طور همزمان در کارگاه داشته 
باشــیم. این را هم باید اضافه کنم که تشکل های کارگری 
به واسطه همان بحث اول، یعنی از بین رفتن امنیت شغلی 
کارگران، قدرت خود را از دســت داده اند و برای پیگیریِ 

حقوق کارگران با هزار جور مشکل مواجه هستند.

نماینده ارشد کارگران در مذاکرات مزدی مطرح کرد

بازی هدفمند با کارگران برای تداوم وضع موجود

اســتاد دانشگاه صنعتی شریف گفت: فقط در پارس جنوبی روزانه ۲۸ میلیون 
متر مکعب کاهش تولید داریم و در ســال ۱۴۱۰ ناتــرازی روزانه ۴۰۰ میلیون 
متر مکعــب خواهد بود یعنی بیش از ۵۰ درصد کل مصرف امروزمان کســری 
خواهیم داشت.هاشــم اورعی در گفت وگو با ایلنا، درباره ناترازی تولید و مصرف 
گاز در کشــور و تبعات آن بر تامین سوخت نیروگاه ها، صنایع و پتروشیمی ها با 
اشــاره به جایگاه گاز و نقش و اهمیت آن در  سبد انرژی کشور اظهار داشت: در 
حال حاضر ۷۵ درصد از انرژی مصرفی کشور از طریق گاز تامین می شود و این 
یعنی اینکه سبد انرژی کشور خوب تعریف نشده و نامطلوب است و دلیل آن نیز 
وابستگی زیاد به این حامل انرژی خاص و امنیت پایین در حوزه انرژی است.وی 
افزود: در حال حاضر ۳۷ درصد از متوســط سالانه گاز کشور در بخش خانگی و 
تجاری، ۳۳ درصــد نیروگاهی و ۳۰ درصد باقیمانده در بخش صنایع و حمل و 

نقل مصرف می شود.
 از ۳۳ درصد گاز کشور که به مصرف بخش نیروگاهی می رسد ۸۴ درصد برق 
کشور را تولید می کند و این بدان معناست که نه تنها در بخش انرژی وابستگی 
داریم بلکه در بخش برق هم تکیه ما به گاز بسیار زیاد است، در نتیجه به محض 
اینکه احســاس کمبود گاز داشته باشیم بلافاصله مشکل کمبود برق هم داریم.
استاد دانشگاه صنعتی شریف با بیان اینکه در ۷ ماهه اول سال جاری گاز تحویلی 
به نیروگاه ها نسبت به دوره مشابه سال قبل ۲.۵ درصد کاهش پیدا کرده است، 
گفت: شاید در نگاه اول این عدد زیاد نباشد اما از آنجایی که وابستگی برق کشور 
به گاز زیاد اســت اگر بخواهیم همیــن ۲.۵ درصد کاهش را از طریق نفت گاز و 
نفت کوره تامین کنیم باید یا ۸۱ درصد نفت گاز و یا ۲۰ درصد نفت کوره تحویلی 
به نیروگاه ها را اضافه کنیم و این ۸۱ درصد افزایش تحویل نفت گاز به نیروگاه ها 
یعنی سوختی برای حمل و نقل جاده ای باقی نمی ماند. همچنین برای نفت کوره 
مشکل حمل و نقل خواهیم داشت، بنابراین چالش ها همچنان سنگین تر می شود.

وی با اشاره به گزارش مکتوب کمیسیون انرژی به هیات رئیسه در مهرماه سال 
جاری، خاطرنشان کرد: طبق این گزارش فقط در پارس جنوبی روزانه ۲۸ میلیون 
متر مکعب کاهش تولید داریم و در سال ۱۴۱۰ ناترازی روزانه ۴۰۰ میلیون متر 
مکعب خواهد بود یعنی بیش از ۵۰ درصد کل مصرف امروزمان کسری خواهیم 
داشت و این اعداد عجیب نیست چراکه به گفته وزیر نفت ناترازی روزانه زمستان 
امسال هم ۲۴۰ میلیون متر مکعب است، در این شرایط به دو دلیل بسیار ساده 
و بدیهی نباید حرفی از صادرات گاز بزنیم، زیرا ما نه تنها مازاد نداریم بلکه کمبود 
داریم دوم اینکه زیرساخت لازم را برای صادرات نداریم پس صحبت اینکه برای 
زمســتان امسال به اروپا گاز صادر کنیم با هیچ منطقی سازگار نیست. اورعی با 
بیان اینکه در اثر سیاســت های ابلاغی و اجرا شــده در دنیا روند مصرف انرژی 
کاهشــی شده است، گفت: یعنی هر روز اقداماتی در دستور کار دارند که میزان 
مصرف انرژی برای مقدار مشخصی ارزش افزوده کم شود، وقتی به دوره ۲۰ ساله 
)۲۰۱۹-۲۰۰۰( نگاه می کنیم متوســط کاهش شدت مصرف انرژی ۲۴ درصد 
بــوده و ماکزیمم متعلق به ایرلند با ۵۸ بــوده اما در همین دوره در ایران ۴۲.۵ 
درصد شدت مصرف انرژی برای فعالیت مشخص افزایش پیدا کرده است، ما در 
این معیار افزایش مصرف انرژی در دنیا شــاگرد اولیم، یعنی اینکه اصلا صحبتی 
از بهره وری انرژی در کشور به معنای واقعی وجود ندارد اگر هم قانون و یا حرفی 
زده می شود در حد حرف است چون نتایج واضح است.وی با اشاره به راهکارهایی 
که کمیســیون انرژی مجلس برای کنترل مصرف ارائــه داده گفت: طبق آنچه 
کمیســیون اعلام کرده فقط در پارس جنوبی برای اینکه جلوی کاهش تولید را 
بگیریم باید ۲۰ میلیارد دلار ســرمایه گذاری کنیم، معاونت راهبردی انرژی در 
ریاست جمهوری تشکیل شود، کمیته ملی کاهش گازهای گم شده تشکیل شود، 
صندوق بهینه ســازی انرژی و محیط زیست ایجاد شود، همه این راهکارها کاملا 
و بوضوح نشان می دهد که ما هنوز هم نمی دانیم که چه کاری باید انجام دهیم. 
زیرا این پیشــنهادات تنها به معنای دفتر و دستک و ایجاد میز جدید است، در 

حالی که ما کمبودی در این زمینه نداریم. 
راندمان 50 درصدی نیروگاه ها

 فقط در حد حرف 
استاد دانشگاه صنعتی شریف بالا بردن متوسط راندمان نیروگاه های کشور از 
۳۷ درصد به ۵۰ درصد را نیز از دیگر پیشنهادات برشمرد و افزود: وقتی صحبت 

از افزایش راندمان نیروگاهی می شود یعنی یک شبه تکنولوژی را عوض کنیم در 
حالی که ما این تکنولوژی را در اختیار نداریم، بنابراین با کمال تاســف با دیدن 
راهکارها متوجه می شویم که هنور هم نمی دانیم اوضاع از چه قرار است.وی گفت: 
طبق یک بررســی در سال ۸۸ هشدار داده شده بود که از سال ۱۴۰۰ به بعد به 
ناترازی فزاینده می رسیم و اکنون بعد از ۱۳ سال نه در وزارت نیرو و نفت بلکه در 
مجلس امر بدیهی را در یک ماه باقی مانده به زمستان ارائه می دهند و متاسفانه 
تمام سعی وزارت نفت  نیز همچنان تامین گاز و تولید است و آن هم نه افزایش 
تولید بلکه جلوگیری از کاهش تولید و هیچگونه نقش موثری در بهینه ســازی 
مصرف نداشــته و نداریم.اورعی تاکید کرد: حقیقت اینکه هیچ راهی برای اینکه 
در کوتاه مدت مسئله را حل کنیم، نداریم. مسائل انرژی ذاتا بلندمدت هستند، نه 
یک شــبه خراب و نه یک شبه سامان می پذیرند، اما از طرفی نمی توانیم بگوییم 
چون مشــکل امسال حل نمی شود باید رها شــود. زیرا به استناد تمام آمارهای 
موجود هر سال بدتر می شود بنابراین باید وارد عمل شویم و مردم را آماده کنیم 

که در درازمدت به نتیجه خواهیم رســید.وی بیان داشت: از جمله اقدامات برای 
عبور از شــرایط جاری انرژی اینکه اقتصاد انرژی در کشور اصلاح شود، مادامی 
که متوسط میزان پرداختی گاز خانوار ۳۵ هزار تومان و درواقع رایگان در اختیار 
مردم قرار می گیرد قطعا بهینه ســازی بی معنی است، انرژی باید به سمت قیمت 
واقعی برود و از قشر آسیب پذیر نیز به طرق مختلف حمایت کنیم، ما نمی توانیم 
گاز را با این قیمت در اختیار مردم قرار دهیم و انتظار این را داشــته باشــیم به 
دنبال بهینه ســازی مصرف بروند.  این کارشناس حوزه انرژی یادآور شد: بخش 
دیگر اینکه کار را به جایی رســاندیم که امکان حفظ تولید را هم نداریم، کشور 
همسایه ذخایر مشترک را می برد و میزان برداشت ما از ذخایر مشترک ۲ درصد 
قطر بوده است. ما سرمایه گذاری سریع و زیاد و فناوری روز نیاز داریم و همه اینها 
در گرو برقراری ارتباط با جهان است ما باید به جهان برگردیم، تا بتوانیم خودمان 
را به سرمایه و فناوری روز جهان وصل کنیم، تا در سال ها و دهه های آتی اقدمات 

را به جای ابتدایی و اصلی برسانیم.

یک استاد دانشگاه از کاهش تولید روزانه 28 میلیون متر مکعبی گاز در پارس جنوبی خبر داد

زنگ خطر در پارس جنوبی به صدا درآمد

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

برابر رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۰۶۲۷۱۰۰۲۵۲۳ موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
مشهد منطقه پنج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای محمد نظام دوست پوش 
فرزند علی اکبر در دو دانگ از ششدانگ یک باب انبار به مساحت ۲۲۴۶۰/۲۷ مترمربع 
قســمتی از پلاک ۲۳۰ فرعی از ۶۱ اصلی بخش ۹ واقع در پنج تن- پنج تن ۴۰ بین 
کوچه اول و دوم روبه روی مدرســه خریــداری از مالک عذرا، ناهید، نرگس، داریوش، 
جمشــید، محمدجواد، مرتضی، فاطمه، لیلا، مریم، شیما و حبیب ال... شهرت همگی 
فرشچی حیدری و محمد و مسعود و رامین و تکتم شهرت همگی طباخ شیرازی  محرز 
گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می 
شود در صورتی که اشخاص نســبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به این اداره 
تســلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت درصورت انقضای مدت مذکور و 

عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف: 5۴۷
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴0۱/08/28
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴0۱/0۹/۱3

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

برابــر رای شــماره ۱۴۰۱۶۰۳۰۶۲۷۱۰۰۲۴۴۵ موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمان های فاقد سند رســمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک مشــهد منطقه پنج تصرفات مالکانــه بلامعارض متقاضی خانم 
زهرا صفرزاده فرزند امیر در ششدانگ یک باب خانه به مساحت ۹۴/۳۰ مترمربع 
قســمتی از پلاک باقیمانده ۳ فرعی از ۱۵ اصلی بخش ۹ واقع در خیابان مهرآباد 
۸ پلاک ۸ خریداری از مالک رسمی آقای مراد فروغی محرز گردیده است. لذا به 
منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی 
که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند 
از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و 
پس از اخذ رســید،ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود 
را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت درصورت انقضای مدت مذکور و 

عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد. م الف: 5۴5
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴0۱/08/28
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴0۱/0۹/۱3

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

برابر رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۰۶۲۷۱۰۰۲۵۲۵ موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
مشــهد منطقه پنج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای علی غلامی حسین آباد 
فرزند حســن در دو دانگ از ششدانگ یک باب انبار به مساحت ۲۲۴۶۰/۲۷ مترمربع 
قســمتی از پلاک ۲۳۰ فرعی از ۶۱ اصلی بخش ۹ واقع در پنج تن- پنج تن ۴۰ بین 
کوچه اول و دوم روبه روی مدرســه خریــداری از مالک عذرا، ناهید، نرگس، داریوش، 
جمشــید، محمدجواد، مرتضی، فاطمه، لیلا، مریم، شیما و حبیب ال... شهرت همگی 
فرشچی حیدری و محمد و مسعود و رامین و تکتم شهرت همگی طباخ شیرازی محرز 
گردیده اســت. لذا به منظور اطلاع عموم مراتــب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی 
می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تســلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت درصورت انقضای مدت مذکور و 

عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف: 5۴۹
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴0۱/08/28
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴0۱/0۹/۱3

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

برابر رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۰۶۲۷۱۰۰۲۵۱۹ موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
مشهد منطقه پنج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای مهدی رجبی بجمعه فرزند 
محمد در دو دانگ از ششدانگ یک باب انبار به مساحت ۲۲۴۶۰/۲۷ مترمربع قسمتی 
از پــلاک ۲۳۰ فرعی از ۶۱ اصلی بخش ۹ واقــع در پنج تن- پنج تن ۴۰ بین کوچه 
اول و دوم روبه روی مدرسه خریداری از مالک عذرا، ناهید، نرگس، داریوش، جمشید، 
محمدجواد، مرتضی، فاطمه، لیلا، مریم، شــیما و حبیب ال... شهرت همگی فرشچی 
حیدری و محمد و مسعود و رامین و تکتم شهرت همگی طباخ شیرازی  محرز گردیده 
اســت. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شــود 
در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم 
و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به 
مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است درصورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد. م الف: 55۱
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴0۱/08/28
بشیر پاشائیتاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴0۱/0۹/۱3

رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه 5 مشهد
بشیر پاشائی
رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه 5 مشهد

بشیر پاشائی
رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه 5 مشهد

بشیر پاشائی
رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه 5 مشهد


